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‘We are the generation that will return to 

Palestine’ 
Young Palestinian refugees across historic Palestine and Lebanon launch a joint 
campaign to commemorate Nakba day. 

 
Palestinian refugee child in Lebanon's northern Baddawi camp holds sign of the name of the 

village from which his family was expelled in 1948 [Ziad Mekdadi, Palestinian Youth 

Network] 

By Zena Al Tahhan 
Published On 19 May 201619 May 2016 

Palestinian youth hailing from refugee camps across historic Palestine and 

Lebanon have launched a joint campaign to commemorate the 68th year since 

Nakba – or the “catastrophe” that befell the Palestinian people when Israel 

proclaimed statehood in 1948. 

Titled #Campaign68, the initiative is distinctive for its unprecedented level of 

coordination across camps in the West Bank, Gaza, Jerusalem, the 48 territories 

and Lebanon, where activities are being held in conjunction with one another.  

Commemorated on May 15 when Israel declared its state, the memory of Nakba 

is a painful one of displacement, death and the loss of a homeland for 

Palestinians. At least 750,000 Palestinians were expelled from their homes when 

more than 400 villages were cleansed of their residents and many more villages 

destroyed entirely.  

https://www.aljazeera.com/author/zena_tahhan_160505115436507
http://www.aljazeera.com/indepth/interactive/2015/05/ethnic-cleansing-palestine-150514130231067.html
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The descendants of those expelled Palestinians, which now number five 

million , are still living in camps across the region and within Palestine 

itself. “We want to send the message that the camps are the token of the Right of 

Return.  After 68 years, we are still attached to every piece of our land and every 

house in Palestine,” said Ziad Mekdadi, a Palestinian refugee living in Lebanon 

and an organiser from the Palestinian Youth Network. “This time, we don’t want 

to build camps, or drink bitter coffee. We don’t want to give out black flags [to 

portray grief] any more. This time, we want to say, come everyone, let’s think 

together. We are the generation that will return to Palestine,” Mekdadi told Al 

Jazeera.  

While events commemorating Nakba are held annually, this year’s events are 

being spearheaded by Palestinian youth who are taking the reins in affirming 

their right to return to their homeland and reminding the younger generations of 

their roots.  

Palestinian children in Shatila refugee camp in the south of Lebanon. The camp 

hosts more than 9.842 refugees, according to the UN  [Ziad Mekdadi, 

Palestinian Youth Network] 

According to the UN, about 1.26 million of Gaza’s 1.8 million population are 

internally displaced persons (IDPs) – hailing mostly from Jaffa southwards. In 

the West Bank, the number stands at nearly 775,000 Palestinians. Neighbouring 

Jordan and Lebanon host two million and 450,000 respectively.  

”I 

http://www.unrwa.org/palestine-refugees
http://www.unrwa.org/palestine-refugees
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differences, will not accept anything other than Palestine as our homeland and 

Jerusalem as our capital.”] 

Activists have also organised live video sessions to connect refugees with the 

towns and villages their families fled, among other things.  

 

Hazem Abu Helal, a political activist living in Ramallah who is also working to 

coordinate campaign activities in the West Bank, says taking these steps 

“confirms the unity of the youth against all political solutions that seek to 

liquidate the cause of the refugees. 

“Any kind of solution that may be thought of is senseless and worthless without 

the right of return.”  

The civil war in Syria since 2011 has forced about 110,000 Palestinian refugees 

in that country to move out to neighbouring countries and up to 280,000 are 

currently displaced within Syria. 

  

The majority of the camps are run by the United Nations Relief and Works 

Agency (UNRWA) for Palestine Refugees in the Near East. 

On several occasions, activists and refugees protested against budget cuts . 

Palestinian refugees are staging protests in front of the agency’s offices in 

Tulkarem, east of Nablus and Jenin. “We need to work on improving the 

conditions of the people, and then focus on the land. In the camps, we 

experience the worst kind of discrimination in the country – from rights to 

education, to work opportunities. Most Palestinian graduates are without work,” 

said Mekdadi. 

  

“People are done with UNRWA’s cutbacks. We want to develop our camps – 

not to say that we have forgotten the right of return, but, for the man who wants 

to feed his kids, we want to be able to provide him with a better life so that there 

is sufficient time to think about a systematic way of returning to Palestine,” he 

added. 

  

After the influx of Palestinian refugees into Arab countries in 1948, Jordan was 

the only Arab nation to integrate large numbers of Palestinians and grant them 

full citizenship, mainly because it annexed the West Bank as part of Jordan. 

Lebanon, on the other hand, was reluctant to accept them. They are barred from 

working in as many as 20 professions and are stripped of many rights. 

http://www.aljazeera.com/news/2016/05/syria-civil-war-explained-160505084119966.html
http://www.aljazeera.com/indepth/features/2016/02/palestinians-protest-unrwa-cuts-lebanon-160223151011960.html
http://www.aljazeera.com/news/2015/03/palestinians-desperate-flee-lebanon-refugee-camp-150330080534973.html
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According to the UN, Lebanon has the highest percentage of Palestinian 

refugees living in poverty [Ziad Mekdadi, Palestinian Youth Network] 

Salma Ali Rushdan, 23, a participant in the campaign, fled Syria’s Yarmouk 

refugee camp to find refuge in Lebanon’s Burj al-Shamali camp in 2012 after 

clashes erupted between the Syrian army and rebel groups in Yarmouk camp.  

Rushdan says there is a consensus among Palestinians on rejecting any notion of 

“nationalisation” into Lebanon’s society and moving on with life. “I am certain 

that the Palestinian people, despite [political] differences, will not accept 

anything other than Palestine as our homeland and Jerusalem as our capital.” 

Although Israel bans Palestinian refugees from returning home or even visiting 

in many cases, Mekdadi was lucky enough to see Palestine last year through an 

invitation from the Palestinian Ministry of Culture to speak about Palestinians in 

the diaspora. He says people still have hope of returning to Palestine. 

http://video.aljazeera.com/channels/eng/videos/dire-deprivation-in-syrias-yarmouk-camp/3038670969001;jsessionid=AEBA405C9016C6EA7A35C63D2C34D1D0
http://video.aljazeera.com/channels/eng/videos/dire-deprivation-in-syrias-yarmouk-camp/3038670969001;jsessionid=AEBA405C9016C6EA7A35C63D2C34D1D0
http://www.pij.org/details.php?id=145
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“When I went back [to Lebanon], I told everyone that our land is beautiful,” said 

Mekdadi. “And even if we have to live in the middle of the desert in the caves of 

Jericho – it will be much better than living in Lebanon.”  

SOURCE: AL JAZEERA 
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 نحن الجيل الذي سيعود إلى فلسطين

 اللاجئون الفلسطينيون الشباب في فلسطين التاريخية ولبنان يطلقون حملة مشتركة لإحياء ذكرى النكبة.

طفل فلسطيني لاجئ في مخيم البداوي شمال لبنان يحمل لافتة تحمل اسم القرية التي طردت عائلته  
 ]زياد مقدادي، شبكة الشباب الفلسطيني[ 1948منها عام 

 بقلم زينة الطحان

أطلق الشباب الفلسطيني القادم من مخيمات اللاجئين عبر فلسطين التاريخية ولبنان حملة مشتركة لإحياء 
أو "الكارثة" التي حلت بالشعب الفلسطيني عندما أعلنت إسرائيل قيام  -الذكرى الثامنة والستين للنكبة 

 .1948دولتها في عام 

، بمستوى غير مسبوق من التنسيق بين المخيمات في 68المبادرة، التي تحمل عنوان #حملةوتتميز 
 ولبنان، حيث تقام الأنشطة بالتزامن مع بعضها البعض. 48الضفة الغربية وغزة والقدس والمناطق الـ 

ؤلمة مايو/أيار عندما أعلنت إسرائيل دولتها، هي ذكرى م 15إن ذكرى النكبة، التي تم إحياءها في 
ألف فلسطيني من منازلهم عندما  750للتشريد والموت وفقدان وطن للفلسطينيين. تم طرد ما لا يقل عن 

 قرية من سكانها وتدمير العديد من القرى بالكامل. 400تم تطهير أكثر من 

ولا يزال أحفاد هؤلاء الفلسطينيين المطرودين، الذين يبلغ عددهم الآن خمسة ملايين، يعيشون في 
نريد أن نبعث برسالة مفادها أن المخيمات “يمات في مختلف أنحاء المنطقة وداخل فلسطين نفسها. مخ

هي رمز حق العودة. وقال زياد مقدادي، وهو لاجئ فلسطيني يعيش في لبنان ومنظم من شبكة الشباب 
لا  المرة، هذه”. “عاما، مازلنا متمسكين بكل قطعة أرضنا وبكل بيت في فلسطين 68بعد “الفلسطيني، 

نريد أن نبني مخيمات، أو نشرب القهوة المرة. لا نريد أن نوزع أعلامًا سوداء ]لتصوير الحزن[ بعد الآن. 
لذي نحن الجيل ا“هذه المرة، نريد أن نقول، تعالوا جميعًا، دعونا نفكر معًا. وقال مقدادي لقناة الجزيرة: 

 ”.سيعود إلى فلسطين

كرى النكبة سنويا، فإن فعاليات هذا العام يقودها الشباب الفلسطيني الذي وفي حين تقام فعاليات إحياء ذ
 يأخذ زمام المبادرة في تأكيد حقه في العودة إلى وطنه، وتذكير الأجيال الشابة بجذورها.

 9.842أطفال فلسطينيون في مخيم شاتيلا للاجئين في جنوب لبنان. يستضيف المخيم أكثر من   
 لمتحدة ]زياد مقدادي، شبكة الشباب الفلسطيني[لاجئاً، بحسب الأمم ا
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مليون نسمة هم من  1.8مليون من سكان غزة البالغ عددهم  1.26ووفقا للأمم المتحدة، فإن حوالي 
ألف  775الذين ينحدر معظمهم من يافا جنوبا. وفي الضفة الغربية يبلغ العدد نحو  -النازحين داخليا 

 ألفاً على التوالي. 450المجاوران مليونين وفلسطيني. ويستضيف الأردن ولبنان 

 "أنا

 بقلم "سلمى

 «.الخلافات لن تقبل إلا فلسطين وطنا والقدس عاصمة لنا

كما نظم النشطاء أيضًا جلسات فيديو حية لربط اللاجئين بالبلدات والقرى التي فرت منها عائلاتهم، من 
 بين أمور أخرى.

ويقول حازم أبو هلال، الناشط السياسي المقيم في رام الله والذي يعمل أيضًا على تنسيق أنشطة الحملة 
يؤكد وحدة الشباب ضد كل الحلول السياسية التي تسعى إلى “في الضفة الغربية، إن اتخاذ هذه الخطوات 

 ”.تصفية قضية اللاجئين

 ”.له دون حق العودة إن أي حل يمكن التفكير فيه لا معنى له ولا قيمة“

لاجئ فلسطيني في ذلك البلد على  110,000حوالي  2011أجبرت الحرب الأهلية في سوريا منذ عام 
 شخص حاليًا داخل سوريا. 280,000الانتقال إلى البلدان المجاورة، كما نزح ما يصل إلى 

لبية رق الأدنى )الأونروا( غاوتدير وكالة الأمم المتحدة لإغاثة وتشغيل اللاجئين الفلسطينيين في الش 
 المخيمات.

وفي عدة مناسبات، احتج الناشطون واللاجئون ضد تخفيضات الميزانية. نفذ لاجئون فلسطينيون وقفة 
احتجاجية أمام مكاتب الوكالة في طولكرم شرق نابلس وجنين. "نحن بحاجة إلى العمل على تحسين 

من  –مخيمات، نواجه أسوأ أنواع التمييز في البلاد ظروف الناس، ومن ثم التركيز على الأرض. في ال
 .”معظم الخريجين الفلسطينيين عاطلون عن العمل“الحق في التعليم إلى فرص العمل. قال مقدادي: 

 لا يعني أننا نسينا حق العودة، ولكن –لقد سئم الناس من تخفيضات الأونروا. نريد تطوير مخيماتنا “ 
طعام أطفاله، نريد أن نكون قادرين على توفير حياة أفضل له حتى يكون هناك بالنسبة للرجل الذي يريد إ

 ما يكفي من الوقت لإطعام أطفاله. وأضاف: "فكروا في طريقة منهجية للعودة إلى فلسطين".
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، كان الأردن الدولة العربية الوحيدة التي 1948بعد تدفق اللاجئين الفلسطينيين إلى الدول العربية عام 
بدمج أعداد كبيرة من الفلسطينيين ومنحتهم الجنسية الكاملة، ويرجع ذلك أساسًا إلى ضم الضفة قامت 

الغربية كجزء من الأردن. ومن ناحية أخرى، كان لبنان متردداً في قبولهم. ويُمنعون من العمل في ما 
 مهنة، ويُجردون من العديد من الحقوق. 20يصل إلى 

لبنان أعلى نسبة من اللاجئين الفلسطينيين الذين يعيشون في فقر ]زياد  بحسب الأمم المتحدة، يوجد في 
 مقدادي، شبكة الشباب الفلسطيني[

عاماً، إحدى المشاركات في الحملة، فرت من مخيم اليرموك للاجئين السوريين  23سلمى علي رشدان، 
الجيش السوري ومجموعات بعد اندلاع اشتباكات بين  2012لتلجأ إلى مخيم برج الشمالي في لبنان عام 

 متمردة في مخيم اليرموك.

ويقول رشدان إن هناك إجماعاً بين الفلسطينيين على رفض أي فكرة "التأميم" في المجتمع اللبناني 
أنا على يقين أن الشعب الفلسطيني، رغم الخلافات ]السياسية[، لن “والمضي قدماً في الحياة. وأضاف: 

 ”.عاصمة لنا يقبل إلا فلسطين وطنا والقدس

ورغم أن إسرائيل تمنع اللاجئين الفلسطينيين من العودة إلى ديارهم أو حتى زيارتها في كثير من الحالات، 
إلا أن مقدادي كان محظوظا بما فيه الكفاية لرؤية فلسطين العام الماضي من خلال دعوة من وزارة الثقافة 

 ل إن الناس لا يزال لديهم أمل في العودة إلىالفلسطينية للحديث عن الفلسطينيين في الشتات. ويقو 
 فلسطين.

قال مقدادي: "عندما عدت ]إلى لبنان[، أخبرت الجميع أن أرضنا جميلة". "وحتى لو اضطررنا للعيش في 
 وسط الصحراء في كهوف أريحا، فسيكون ذلك أفضل بكثير من العيش في لبنان".

 المصدر: الجزيرة
 

 


